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摘 要 

台灣在 2005年發生雙卡風暴後，主管機關實施了一連串的改革政策，以杜絕卡

債風暴再度發生。為探討信用卡改革政策是否發揮了預防信用卡違約的效果，本

論文以卡債風暴發生前後的信用卡授信資料為樣本，以羅吉斯迴歸分別找出卡債

風暴發生前後顯著影響信用卡違約的因素。研究結果顯示，卡債風暴前，年齡、

職業、學歷顯著影響信用卡違約，而風暴後僅有不動產顯著影響信用卡違約；顯

示卡債風暴前銀行信用卡授信政策較為寬鬆，而經過了一連串的授信政策改革

後，銀行在發卡時的授信品質已明顯改善。 

 

 

 

 

 

 

 

關鍵詞: 羅吉斯迴歸、信用卡、授信政策 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



 

II 
 

Discussion On Credit Card And Credit Policy Change 
 
Student : Ming-Chuang, Tien                      Advisor : Dr. Jian-Heng, DU 
                                                     Dr. Chih-Hsien, Lo 
 

Institute of Finance and Information 
National Kaohsiung University of Applied Science 

 

Abstract 

After Taiwan’s twin card storm in 2005, the regulation authority implemented a series 
of reform policies to prevent the recurrence of another storm. To examine whether the 
reform policies did effectively prevent the credit card defaults, this study utilizes 
logistic regression to find out the factors significantly affecting the default 
probabilities with credit cards issuance data before and after the storm. The results 
show that age, career and education significantly affect the default probability before 
the storm, however, only real estate has significant affect on the credit card default 
after the storm. This suggests that banks’ credit card issuance policies are rather lease 
before the storm, but their issuance policies turn to be stricter after the regulation 
authority’s credit card reform policies. 
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